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Forum: Seniorrådet 

Tid: Mandag den 3. juni 2024 kl. 9.30 

Sted: Rådhuset, Bryllupssalen 

Deltagere: Hans Holm, Judith Skriver, Solveig Bisgaard (afbud),  

Jens Rikardt Andersen, Helge Larsen (afbud), Arne Rask,  

Birte Jakobsen, Marianne Kirchhoff, Inge Storm  

 
 

1. Velkomst ved formanden 
Hans bød velkommen. 

 
2. Godkendelse og prioritering af dagsordenen 

Godkendt. 
 

3. Meddelelser fra Formanden, næstformanden/medlemmerne 
Borgerrådgiver Vibeke Krohn deltager på Seniorrådets møde i  
august. 
Fredag den 7. juni er der møde i Seniorrådsklyngesamarbejdet.  
Der er fagligt klyngemøde den 12. juni. 
 
Hans og Judith har været til Danske Ældreråds repræsentantskabs- 
møde og Ældrekonference. Repræsentantskabsmødet var ikke så  
interessant. Man havde igen diskutere navn – Ældreråd – Seniorråd.  
Det var blevet ved Ældreråd. Derudover vil man se på en opdatering 

af formuleringerne i vedtægterne vedr. afstemningsregler. Judith  

havde foreslået, at man kommer med en udtalelse efter mødet. Det  

havde ingen tænkt på. Der kommer en pressemeddelelse af mødet. 

 

På Ældrekonferencen deltog Hans i et seminar ”Vælg klogt”.  Vælg  

Klogt er et ligeværdigt samarbejde mellem Danske Patienter og de  

Lægevidenskabelige Selskaber. De kommer med anbefalinger til,  

hvilke behandlinger mv. man skal prioritere, og hvad der er unød- 

vendigt. En cheflæge fra Skejby Sygehus holdt oplæg. 

 

Judith havde deltaget i et seminar om regelforenkling, hvor Sønder- 

Borg Kommune fortalte om et projekt i hjemmeplejen, hvor man  

havde lagt alle regler og processer op på bordet og gennemgået dem. 

 

Der har været møde i referencegruppen ift. borgerteams. Der havde  

været en ok statusgennemgang. Det er grebet professionelt an, der er  

gode værktøjer, men de er kun lige startet. Borgeroplevelsen er i cen- 

trum, men der er ikke de store resultater. Seniorrådet vil fortsat  

deltage i referencegruppen som borgernes vagthund. Seniorrådet  
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bliver orienteret, men har som sådan ikke noget indflydelse.  

Forvaltningen har lavet en brugerundersøgelse blandt borgere og  

pårørende. Svarprocenterne var lave. Resultatet var ikke positivt.  

Undersøgelsen var hjemmestrikket, men godt at de gør det. 

 

Inge sagde, at nu hvor hun og Arne arbejder på Lillevang Plejehjem,  

hjælper det med en undersøgelse, for så kan man spørge ind til  

resultaterne. 

 

Der har været holdt møde på Lillevang. Helle og Sanne deltog og  

fortalte om rammerne og organisationen, Derefter sad bestyrelsen  

sammen med alle fire ledere og kunne stille dem spørgsmål.  

Rekruttering er en udfordring. Referat fra mødet kan ses på  

Lillevangs hjemmeside. 
 

 
4. Høringssvar 

Der afgives ikke høringssvar. 

 

5. Helle Winther Dahl deltager og orienterer om aktuelle sager, 
herunder de personalemæssige konsekvenser af besparelserne 

 
Helle oplyste, at det, jf. den kommende ældrelov, forventes, at der til-
føres ældreområdet midler. Ældreloven er dog ikke vedtaget endnu. 
Det forventes at pengene tilføres kommunerne via bloktilskuddet.  
 
På seneste ÆSU-møde blev handleplan for budgetoverholdelse be-
handlet. Derudover blev der orienteret om en tidsplan for konkur-
renceudsættelse af Køkkenet (udbud). Forvaltningen vil prøve at få 
en ekstern konsulent til at hjælpe sig med udbuddet. Forvaltningen 
har ikke ressourcerne selv. 
 
Ift. besparelsen på demensvejledere er planen, at vi organiserer os, 
så vejlederne bruges de steder, hvor der er brug for dem, når der er 
brug for dem. 
 
Der kommet et demensfagligt tilsyn på Lillevang i juni måned. 
 
Judith spurgte, hvordan man kan tage det så roligt, når der skæres i 
Klippekortordningen og vikarer.  
Helle svarede, at løsningen er organisering. Hvornår ligger fremmø-
det, hvilke opgaver ligger hvor. 
Besparelsen på vikarer svarer til det overhead, vikarbureauet tager. 
Vi ansætter timelønnede medarbejdere, der kan byde ind på vagter. 
Derudover skal det laves en ny organisering. 
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I 2024 er vi ikke klar med en ny organisering. Her bliver det så en le-
delsesmæssig beslutning ift., hvad der ikke skal laves. 
 

 
6. Status for besparelsesforslagene, drøftelse af konsekvenserne af 

samme 
Der var en drøftelse. Der er byrådsseminar i august. Seniorrådet kan  
måske påvirke beslutningerne, hvis det udtaler sig. Judith laver  
udkast til et oplæg om besparelsen på Klippekortordningen. 

 
7. Seniorrådets økonomi  

v/Birte         
      
Birte gennemgik økonomien. 
 

8. Kommende punkter  
• Borgerrådgiver Vibeke Krohn deltager (aug.) 
• Budget 2025 (aug.) 
• Forebyggelige indlæggelser 
• Velfærdsteknologi – tilbagemelding/status på skærmbesøg (efter-

året) – status, hvor er kommunen. 
• Moviaaftaler, Lillevang – udsættes til mere relevant tidspunkt 
• Primær forebyggelse 
• Plejehjemssituationen 

 
 

9. Synlighed 

 

10. Lukket punkt 
Hvordan kan og skal seniorrådet reagere på besparelserne? 
 

 
11. 1. viceborgmester Bettina Ugelvig deltager kl. 11.45 

Dialog om hvordan vi sammen kan opnå de nødvendige forbedringer og  
imødekomme de store og stigende behov med stadigt flere 60+ årige. 

 
 Hans bød Bettina velkommen. Bettina lagde ud med at fortælle, at hun 

har genset det seneste byrådsmøde, hvor det kom til afstemninger om 
besparelserne i handleplanen for budgetoverholdelse for ÆSU i 2024 og 
frem. Det er ikke en drøm at skulle spare, men sådan ser virkeligheden 
ud. Derfor er det vigtig med samarbejde med Seniorrådet og Ældresagen. 
Der er nogle besparelser, vi er nødt til at tage. 

 Man skal tænke samarbejdsformer med de frivillige organisationer, pårø-
rende og Seniorrådet, så vi sammen kan udvikle ældreområdet. 

 
 Hans sagde, at man skal passe op ikke at udsulte de frivillige. Seniorrådet 

oplever konstant underbudgettering på de tunge velfærdsområder. Man 
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benytter helte tiden grønthøstermetoden. Man skulle i stedet se på ydel-
ser og standarder og prioritere. 

 Det blev besluttet at nedlægge 20 plejeboligpladser. Det er ikke sket, men 
besparelsen består. Det kan Bettina ikke udelukke kan ske igen. 

 
 Bettina er enig i, at der har været anvendt grønthøstermetoden. Men så 

skal vi ind at se på de enkelte funktioner. Der er ikke enighed om at frede 
nogen. Der er ikke noget økonomisk råderum, kun de 20 mio. kr., der er 
afsat til uforudsete udgifter. 

 
 Der skal sættes pris på de frivillige, og de skal have nogle gode rammer. 

Ældresagen kan også bidrage ind, det behøver ikke altid at være kommu-
nen. 

   
Seniorrådet oplyste, at der har været en bedre dialog i år ift. budget mv.  
 
Der blev etableret en forebyggelsesgruppe i samarbejde med forvaltnin-
gen. Nu er Seniorrådet røget ud af arbejdsgruppen og sidder i stedet i en 
følgegruppe, der ikke har holdt møde i et år. Seniorrådet vil gerne invite-
res ind igen, vil gerne bidrage. 
 

 
  
 
 
 
 
 

12. Eventuelt 

Jens har sendt data fra klyngesamarbejdet. Marianne er interesseret i 

forebyggelige indlæggelser og genindlæggelser, kan man få data på, 

om borgeren kommer fra plejebolig eller eget hjem? Karina undersø-

ger i forvaltningen. 


